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Acta Quarta Taula per al Pacte per a la Diversitat Sexual a Terrassa 

Dia: 18 de novembre de 2014     

Hora: 16h a 17'30h  

Lloc: Aula polivalent de l'Àrea de Serveis a les Persones, Cohesió i Benestar 
Social, a la Crta. Montcada, 596 

 

Ordre del dia: 

1. Aprovació, si escau, de l'acta de la Tercera Taula (enviada) 

2. Aprovació, si escau, del Pacte per a la Diversitat Afectiva, Sexual i 
d'Identitat de Gènere a Terrassa (2ª versió enviada) 

3. Altres intervencions i preguntes 

 

Persones assistents: 

1. Ángeles Ruíz, presidenta d’ACORD i responsable del Servei d’atenció a 
la diversitat sexual del Servei de Polítiques de Gènere 

2. Anna Soligó, coordinadora ASSIR de Consorci Sanitari Terrassa 
3. Beatriz Cazorla, cap de Planificació i Gestió de Programes d’Ocupació 
4. Carmen Fuentes, Oficina de Relacions amb la comunitat de Mossos 

d’Esquadra 
5. Dolors Heras, infermera coordinadora Programa “Salut i Escola” de 

Mútua de Terrassa 
6. Emiliano Martínez, president Federació Associacions Veïnals Terrassa 
7. Eugenio Biagin, membre d’ARRAN 
8. Eva Salvador, regidora de CiU 
9. Gemma García, cap del Servei de Ciutadania i Drets Civils 
10. Gràcia Coll, coordinadora ASSIR de Mútua de Terrassa 
11. Ita Bixquert, col·lectiu LGTB de Terrassa 
12. Joan Antoni Quesada, intendent Policia Local 
13. Jordi Alfonso, responsable programes del Servei Promoció Gent Gran  
14. Laura Roca, tècnica del Servei d’Esports 
15. Lluïsa Melgares, regidora de Ciutadania i Drets Civils 
16. Maria Cors, Servei de Ciutadania i Drets Civils 
17. Maria Jesús Tarragona, cap del Servei de Polítiques de Gènere 
18. Mercedes García, infermera coordinadora Programa “Salut i Escola” de 

Consorci Sanitari de Terrassa 
19. Òscar Pericas, director de la Societat Municipal de Comunicació 
20. Roc Padró, membre del Col·lectiu La Gallineta 
21. Rosa Mª Sendrós, infermera Consulta sexual del Servei de Salut 

Comunitària 
22. Sonia del Valle, cap del Servei de Joventut i Lleure Infantil 
23. Teresa Casas, vice-presidenta Associació de mestres Alexandra Galí 
24. Teresa Ciurana, presidenta Associació de mestres Alexandra Galí 
25. Xavi Dobón, tècnic del Consell Esportiu Vallès Occidental 
26. Xavi Urquizú, ginecòleg de Mútua de Terrassa 
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Excusen: 

1. Ana Béjar, administració Actuavallès 
2. Anna Chassignet, ginecòloga Consulta Sexual Ajuntament Terrassa 
3. Anna Mata, adjunta del Servei de Cultura 
4. Antonio Ordoño, diputat 4t del Col·legi d’advocats de Terrassa 
5. Baldo Arnau, ginecòleg del Consorci Sanitari de Terrassa 
6. Belén Monje, directora de l’Àrea esportiva del Club natació Terrassa 
7. Bernat Chueca, president Col·lectiu La Gallineta 
8. Carles Sánchez, cap Servei d’Esports 
9. Dani, Associació terrassenca d’entitats de lleure (ATELL) 
10. Dolores Megías, director de Serveis d'Ocupació i Formació 
11. Elena Dinarés, tècnica Promoció i Innovació Educativa Servei d'Educació 
12. Eli Pérez, membre de Minyons de Terrassa 
13. Elia Cavero, secretària de la Unión Latinoamericana de Terrassa (UCLT) 
14. Elisenda Poch, UGT 
15. Eulàlia Martínez, directora Fundació CECOT Persona i Treball 
16. Eulàlia Tatché, inspectora d’ensenyament, coordinadora de la zona de 

Terrassa, en qualitat de convidada 
17. Gemma Sánchez, secretaria de Dona més Dona 
18. Joan Coma, director de Serveis d’Educació 
19. Joana Gómez, presidenta Joventut Esportiva Terrassa 
20. Lucía Linuesa, cap de Serveis Socials  
21. Manuel Pérez, tinent d’Alcalde de l’Àrea Serveis a les Persones, Cohesió i 

Benestar Social 
22. Maria Adell, coordinadora Film Studies / Comunicació de l’ESCAC 
23. Maria Correa, cap de Formació desenvolupament i atenció al professional 
24. Miguel Ángel Moreno, Associació de Clubs de futbol de Terrassa 
25. Mohamed El Ghaidouni, president UCIDCAT 
26. Mustapha, president Associació Cultural Musulmana 
27. Pep Forn, director del Centre Cultural de Terrassa 
28. Raul del Valle, tècnic de projectes de promoció d’Actuavallès 
29. Secretaria del PP 
30. Sergi Martínez, responsable de Localitat de Terrassa de CCOO 
31. Verònica Lafont Roca, PRESIDENTA LGTB Terrassa 

No assisteixen: 

1. Albert Montull, Federació Catalana de Futbol 
2. Alcira, llibreria Synusia 
3. Isabel Ruz, directora Àrea de Serveis a les Persones, Cohesió i Benestar 

Social 
4. Jordi Marin Balaguer, Federació de Centres i associacions de gent gran 
5. Marcel Purull, president Unió Atlètica Terrassa 
6. Miquel Pérez, director de Serveis de cohesió i benestar social de l’Àrea de 

Servei a les Persones, Cohesió i Benestar Social. 
7. Noel, Consell Local de joves 
8. Nuri Satorras, Amics de les Arts 
9. Olga Cabús Vega, Servei d'Imatge i Comunicació 
10. Theo, president Associació de residents senegalesos 
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Inici de la sessió: 

Gemma García, cap del Servei de Ciutadania i Drets Civils: Abans de donar 
la paraula a la Regidora volem fer com a les anteriors Taules, que és presentar  
les persones que us incorporeu a la Taula. En Xavi Urquizú i la Gràcia Coll de 
Mútua, l’Anna Soligó de Consorci Sanitari (tots ells ja havien col·laborat amb el 
Pacte amb un reunió bilateral en el marc de la diagnosi i aportant esmenes al 
Pacte); Beatriz Cazorla del Servei d’Ocupació i Formació; la Laura Roca del 
servei d’Esports (normalment ve el Carles Sánchez) i s’incorporen la Sònia 
Valle com a cap del servei de Joventut i Lleure Infantil en substitució de la 
Raquel Garcia i la Maria Jesús Tarragona com a cap de Polítiques de Gènere i 
en substitució de la Natàlia Perona.  

Lluïsa Melgares, regidora de Ciutadania i Drets Civ ils:  Bona tarda i 
benvinguts i benvingudes, doncs, i gràcies per tota la participació i les 
aportacions rebudes en la redacció del document del Pacte. De fet, és a partir 
del Pacte que es vol aprovar en el marc d’aquesta Taula, quan comença la 
feina. Per això, cal ara que cada institució i entitat comuniqueu si us adheriu i 
de quina manera al Pacte, comptant que es voldria elevar a l’aprovació, si pot 
ser al gener, del Ple municipal. 

Gemma García, cap del Servei de Ciutadania i Drets Civils: Sí, la idea és 
demanar-vos avui si s’aprova l’elevació d’aquest Pacte als organismes directius 
de les institucions, entitats i sindicats a qui representem els membres de la 
Taula i, per tant, des de l’Ajuntament l’elevació haurà de ser al Ple municipal, si 
hi esteu d’acord.  

Si necessiteu suport per explicar als respectius òrgans decisoris el contingut del 
Pacte, des de Ciutadania ens oferim per anar a fer una presentació d’aquest o 
bé resoldre dubtes puntuals que pugueu tenir.  

La previsió és que si avui s’acorda elevar el Pacte al Ple, aquest segurament 
aniria al Ple del gener i a principis de febrer es podria fer una presentació 
pública del Pacte. Estem pensant en una presentació que no sigui a 
l’Ajuntament, precisament per visualitzar que és un acord de ciutat i no només 
municipal i en el que hi participem membres molt diversos.  

Un cop es presenti el Pacte, farem una recerca de noves adhesions d’aquelles 
altres entitats terrassenques que vulguin sumar-s’hi.  

Caldrà doncs que cada membre parli amb la seva entitat o institució per saber 
si us hi adheriu. 

Sense més, primer de tot us explicaré les incorporacions que hem fet a partir 
de les vostres esmenes i aportacions. Tot i que us havia dit que us enviaríem el 
document final amb totes les incorporacions, per motius personals no he pogut. 
Igualment, també m’havia compromès a enviar les fitxes de les accions del 
Programa i, tot i que alguna de les fitxes sí que us les hem enviat en el darrer 
document que heu rebut, no he pogut fer-les totes. Disculpes i, en breu, 
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esperem poder enviar el que resta. Si us sembla, aniré repassant les 
incorporacions més rellevants seguint l’ordre del document. 

Roc Padró, membre del Col·lectiu La Gallineta:  Abans d’avançar, només dir 
que en el recull d’àmbit legal que es fa a la pàgina 1, nota 2, caldria afegir-hi la 
Llei recentment aprovada pel Parlament. 

Gemma García, cap del Servei de Ciutadania i Drets Civils: Tens tota la raó, 
gràcies. Si seguim, podreu veure que s’ha fet correcció del llenguatge de 
gènere de tot el document, revisió que ens ha facilitat el Servei de Polítiques de 
Gènere. I també podeu veure que hem afegit, a tot el text, tal com va suggerir 
el Raul d’Actuavallès, el terme de bifòbia acompanyant la resta de 
discriminacions del col·lectiu, és a dir homofòbia, lesbofòbia i transfòbia. Si 
mirem esmenes a eixos concrets, podeu veure que hem afegit també, en el 
punt 2.2 de l’àmbit educatiu, tal i com ens va dir la Ita del col·lectiu LBTG de 
Terrassa, l’especificitat d’assegurar una atenció i entorn adequats a infants i 
adolescents homosexuals, transsexuals i intersexuals en els centres educatius, 
tant als públics, com també als concertats.  

Dolors Heras, infermera coordinadora del Programa “ Salut i Escola” de 
Mútua de Terrassa:  Jo tinc un dubte que voldria compartir, i és que així com 
en l’àmbit sanitari fem esment a l’atenció específica a les dones lesbianes, no 
sé si ens estem deixant de banda la necessitat de conèixer, igualment, les 
especificitats de la població gai i demés membres del col·lectiu, per poder 
atendre també més correctament les particulars necessitats de totes les 
persones, orientacions, identitats, etc. 

Rosa Mª Sendrós, infermera Consulta sexual del Serv ei de Salut 
Comunitària:  Jo diria que això que comentes ja va sortir en una altra sessió. 

Ángeles Ruíz, presidenta d’ACORD i responsable del Servei d’atenció a la 
diversitat sexual del Servei de Polítiques de Gèner e: El tema es que hay 
casos de mujeres lesbianas que se han encontrado, en atención ginecológica, 
en situaciones de poca información profesional sobre necesidades específicas. 

Ita Bixquert, col·lectiu LGTB de Terrassa: Sí, està justificat esmentar 
especialment la necessitat d’atendre amb coneixement les dones lesbianes en 
l’àmbit ginecològic, doncs ja hi ha hagut queixes de que no és sempre així. 

Dolors Heras, infermera coordinadora del Programa “ Salut i Escola” de 
Mútua de Terrassa: Segur que pot ser necessària aquesta especificitat, però 
potser es podria resoldre el que dic afegint també a l’eix de l’àmbit sanitari un 
punt com el que inclou l’eix de l’àmbit laboral, el 4.1, que diu “Fomentar un 
ambient respectuós amb la diversitat afectiva, sexual i d’identitat de gènere, 
tant des de l’administració com des de l’àmbit privat”. Així quedaria la proposta 
recollida a nivell global del col·lectiu, sense desatendre l’especificitat concreta. 

Xavi Urquizú, ginecòleg de Mútua de Terrassa:  De fet, és com quan a la fitxa 
sanitària de cada pacient s’especifica si és o no fumador, doncs serveix per 
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conèixer una especificitat que ajuda a atendre la persona amb més 
coneixement i respecte i permetria respondre millor a les seves necessitats.   

De fet, és com quan a la fitxa sanitària de cada pacient s’especifica si és o no 
fumador, doncs serveix per conèixer una especificitat que ajuda a atendre la 
persona amb més coneixement i respecte. D’una manera general, si hi ha 
formació i es signa aquest compromís global per tenir en compte aquesta 
realitat en l’àmbit sanitari, també permetria respondre millor les seves 
necessitats. 

Lluïsa Melgares, regidora de Ciutadania i Drets Civ ils: Estem d’acord, 
doncs, en posar aquest punt davant de tot de l’eix de l’àmbit sanitari i, en segon 
lloc, continuar amb el que ara és el 3.1? 

Gemma García, cap del Servei de Ciutadania i Drets Civils:  Molt bé, doncs 
seguim revisant les esmenes i les incorporacions fetes, tot i que com ja he dit, 
només estic repassant les més significatives per poder avançar. Així, podem 
veure ara les esmenes aportades per CiU al punt 5 sobre visibilitat i participació 
social de trans i intersexuals, i al punt 6.7, sobre cooperació interadministrativa.  

En el punt 7, tal i com es va comentar en debat a la Taula, podeu veure la 
manera com hem resolt el tema, canviant el terme de “persones estrangeres” 
pel de “persones pertanyents a entorns culturals i/o religiosos especialment 
discriminatoris”.  

Dir-vos també que per la sessió d’avui no hem fotocopiat la Diagnosi, perquè ja 
la teniu, però que sapigueu que igualment hi hem traslladat en el seu redactat 
aquestes esmenes com, també, hi hem tret la referència que hi havia al 
col·lectiu marroquí, tal com es va dir, per no estigmatitzar. No obstant, al punt 
6.2 es manté el terme de “persones d’origen estranger" perquè fa referència al 
món associatiu i, en aquest cas, és com s’anomenen les entitats elles mateixes. 

Ita Bixquert, col·lectiu LGTB de Terrassa: I no serviria el terme “nouvinguts”? 

Gemma García, cap del Servei de Ciutadania i Drets Civils:  El cas és que 
una persona que fa anys va arribar a la ciutat, avui no podem anomenar-la 
nouvinguda. És per això que, a nivell d’Ajuntament, fem la distinció 
administrativa entre persones espanyoles (DNI) i estrangeres (NIE / passaport). 

Emiliano Martínez, president Federació Associacions  Veïnals Terrassa: 
Para hablar del mundo asociativo creo que se debe hablar de procedencia, 
pues la gente, ciertamente, se agrupa por origen y procedencia. 

Xavi Urquizu, ginecòleg de Mútua de Terrassa: A tenir en compte que els 
trets i referències culturals sovint es mantenen en persones que no són 
originàries o de procedència estrangera, nascudes a altres països. Sinó que 
són nascudes aquí però de famílies que van venir de l’estranger.  

Eva Salvador, regidora de CiU: Però perquè no es poden anomenar els 
col·lectius d’origen estranger, si existeixen bé s’han de visibilitzar, no? 
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Mercedes García, infermera coordinadora Programa “S alut i Escola” de 
Consorci Sanitari de Terrassa:  Si tallem la frase del punt 6.2 abans del 
parèntesi, com a terme genèric, ja queda tothom inclòs sota el paraigua de 
“món associatiu en general”. 

Gemma García, cap del Servei de Ciutadania i Drets Civils:  Bé, doncs si 
sembla bé així com proposa la Mercedes, continuem. Podeu veure que en 
l’apartat del Compromís, hem afegit un punt nou, el punt 3, amb un redactat 
nou per substituir el paràgraf segon del punt 1. 

Pel que fa al Mecanisme, aprofito per introduir que al Pacte s’hi pot adherir una 
entitat, institució o sindicat en els valors, però també en les accions, sumant-
s’hi, afegint-s’hi, col·laborant. I quants més siguem i més coses fem entre més 
membres, millor.  

Pel que fa a la Metodologia, el Servei de Ciutadania, farà l’Informe que es 
preveu conjuntament amb cada entitat o institució que lideri cada actuació, que 
servirà per poder explicar després a la Taula el que s’ha fet per repensar si cal 
les actuacions. 

Bé, i ara ja sí, si us sembla, podem passar a revisar les Accions. Si us fixeu en 
l’acció a.1), Rosa, hem afegit la referència a la doctrina del menor madur, tot i 
que encara no sabem quins seran els mecanismes, però sí que incorporem el 
compromís de preveure’ls.  

Si seguim, podem veure les accions c.2.1 i d.2.1 proposades per l’Associació 
de mestres Alexandre Galí, que cal veure com es duran a terme, doncs són o 
poden ser complementàries. I aprofito per afegir que, en el marc de la Taula, 
les accions del Pacte són obertes a la vostra participació com a membres, allà 
on vulgueu o pugueu afegir-vos per sumar esforços i recursos. 

Roc Padró, membre del Col·lectiu La Gallineta: Una cosa que crec que 
caldria incloure d’una manera transversal en el document és el que ja es va 
comentar referent al model de masculinitat que és necessari qüestionar, i que 
s’hauria de començar a treballar com a mínim en l’àmbit educatiu. De fet, ja hi 
ha col·lectius a Barcelona que ho estan treballant i, per tant, es pot buscar la 
manera com ho estan fent ja per poder afegir una proposta d’actuació. 

Gemma García, cap del Servei de Ciutadania i Drets Civils:  Sí, és cert que 
això va sortir en la Diagnosi, on es va incloure. Per tant, si us sembla bé Roc, 
podeu fer una proposta d’acció des de La Gallineta per incloure-la al punt 2.1 
de l’àmbit de l’educació? Hauríeu de fer-nos arribar, en breu, un parell de línies 
explicant la proposta a la qual, segur, que des de Polítiques de Gènere us 
poden donar un cop de mà. 

Mercedes García, infermera coordinadora Programa “S alut i Escola” de 
Consorci Sanitari de Terrassa:  Doncs jo voldria anar un moment a un punt 
enrere, que abans no he comentat, però que crec que és més correcte, i és fer 
referència a la Llei de protecció del menor, per comptes de la doctrina del 
menor madur. 
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Gemma García, cap del Servei de Ciutadania i Drets Civils:  Perfecte, 
Mercedes, moltes gràcies! Si seguim, podem veure l’acció e.2.2 que va 
proposar el Col·lectiu LGTB de Terrassa, per fer-la conjuntament amb Mossos, 
i a la que es vol proposar també a l’ESCAC per a què s’afegeixi per elaborar un 
suport audiovisual, que servirà per la formació que ja fa Mossos a les escoles. 

Ita Bixquert, col·lectiu LGTB de Terrassa:  De fet, voldríem poder comptar 
també amb l’assessorament de professionals de l’educació per adaptar el més 
correctament possible el missatge i el llenguatge al públic destinatari i, per tant, 
aquesta acció està oberta a qui s’hi vulgui afegir per col·laborar. 

Gemma García, cap del Servei de Ciutadania i Drets Civils: Gràcies Ita, 
queda dit, doncs. I, si seguim, podeu veure que s’ha afegit el punt 2.3, que és 
nou, i que inclou dues accions a proposta de CiU que parlen d’implicació l’àmbit 
de l’educació no formal (aquest punt ja estava previst en el Pacte però no d’una 
forma tan concreta). 

Pel que fa a l’àmbit sanitari ja s’havia inclòs també l’aportació que s’havia fet en 
relació a l’atenció a les dones a nivell ginecològic. Incorpora també l’acció de 
difusió dels recursos per realitzar la prova ràpida del VIH gratuïta i 
confidencialment. I si mirem l’acció b.5, s’inclou una proposta d’ACORD que, si 
vols Ángeles, la pots explicar. 

Ángeles Ruíz, presidenta d’ACORD i responsable del Servei d’atenció a la 
diversitat sexual del Servei de Polítiques de Gèner e: Sí, el caso es que las 
persones transexuales normalmente se dirigen a la Unidad de Género del 
Hospital Clínico, y allí es donde pueden empezar el proceso de hormonación, 
que es muy largo. La propuesta quiere intentar facilitar que desde los CAP’s se 
puedan hacer visitas en atención primaria, desde donde puedan hacer la 
derivación a los equipos de endocrinología para que les faciliten las recetas.  

Dolors Heras, infermera coordinadora del Programa “ Salut i Escola” de 
Mútua de Terrassa:  El cas és que això és un tema del CAT.Salut. 

Mercedes García, infermera coordinadora Programa “S alut i Escola” de 
Consorci Sanitari de Terrassa: Sí, això passa per demanar al Cat.Salut que 
pagui a les entitats proveïdores de Terrassa per a què puguin receptar les 
hormones en els CAP’s. 

Xavi Urquizú, ginecòleg de Mútua de Terrassa:  Pot ser interessant 
descentralitzar l’atenció d’aquests pacients fora de Barcelona, però per 
professionals formats i tenir referents al territori on puguin ser derivats aquestes 
persones. 
 
Ángeles Ruíz, presidenta d’ACORD i responsable del Servei d’atenció a la 
diversitat sexual del Servei de Polítiques de Gèner e: De fet, el model ja 
existeix al CAP Manso, amb la centralització de l’atenció a aquests casos per 
part d’una professional experta en la matèria. 
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Gràcia Coll, coordinadora ASSIR de Mútua de Terrass a: De fet, en els 
temes de salut es fa molt d’aquesta manera, especialitzant certs professionals 
més que no fent que tothom sàpiga de tot a tot arreu. 
 
Ángeles Ruíz, presidenta d’ACORD i responsable del Servei d’atenció a la 
diversitat sexual del Servei de Polítiques de Gèner e: Però si ja vénen les 
persones amb un tractament marcat, no cal saber del tema, només és 
necessari que els facin les receptes. 
 
Dolors Heras, infermera coordinadora del Programa “ Salut i Escola” de 
Mútua de Terrassa:  No és tant fàcil, perquè els tractaments no acostumen a 
ser senzills, menys si són temes hormonals i, per tant, no tothom ho podria 
validar. 
 
Mercedes García, infermera coordinadora Programa “S alut i Escola” de 
Consorci Sanitari de Terrassa:  I després hi ha el tema que té a veure amb la 
subvenció de les receptes, com en el cas de la fecundació assistida que ja no 
se subvenciona la medicació, per exemple i, per tant, el que sí és important és 
que els professionals de zona sàpiguen on derivar, tinguin la informació dels 
recursos i puguin donar la millor resposta. I això entenc que passa també per 
rebre una formació en aquest àmbit, per saber com tractar aquest tema, com 
distingir les diferents situacions en les que es poden trobar aquestes persones 
i, alhora, els recursos que existeixen per a cada cas. És a dir, al CAT.Salut sí 
caldria demanar que oferís aquesta formació als professionals, igual que es 
planteja que haurien de rebre-la altres professionals d’altres àmbits. 
 
Lluïsa Melgares, regidora de Ciutadania i Drets Civ ils:  Et sembla, doncs, 
Ángeles canviar la proposta d’acció b.5 que fèieu ACORD per una acció de 
formació dirigida a l’àmbit sanitari sobre la realitat d’aquest col·lectiu i sobre els 
recursos que existeixen on poder derivar-los, abans que res?  
 
Xavi Urquizú, ginecòleg de Mútua de Terrassa: Si les entitats que 
representem, acaben signant el pacte, podríem intentar organitzar, entre els 
diferents proveïdors de serveis de la ciutat, un circuit / protocol d’atenció 
específic al col·lectiu.  
 
Roc Padró, membre del Col·lectiu La Gallineta:  Val la pena tenir en compte 
també tots els companys que estan treballant fa anys per a la despatologització 
i que, per tant, abans que plantejar una solució per oferir les receptes de les 
hormones, caldria abans obrir el debat sobre aquest tema, per permetre 
abordar-lo a diferents nivells. És a dir, potser primer seria millor conèixer bé 
quines maneres diferents hi ha de viure les realitats d’aquest col·lectiu, per 
poder oferir alternatives també a la medicalització. 
 
Gemma García, cap del Servei de Ciutadania i Drets Civils:  Sí, jo estic 
d’acord amb aquest comentari que fas, Roc, i per tant, entenc que sí cal poder 
obrir el debat que planteges. 
 
Ángeles Ruíz, presidenta d’ACORD i responsable del Servei d’atenció a la 
diversitat sexual del Servei de Polítiques de Gèner e: El tema és que cada 
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vegada s’identifiquen més joves transsexuals, que vénen amb els pares i que el 
que més els preocupa és frenar el procés del canvi hormonal. Està clar que 
després hi ha un gran ventall d’opcions. 
 
Roc Padró, membre del Col·lectiu La Gallineta: Sí, quan un o una té molt 
clar que vol frenar el procés, està clar el que dius però, en tot cas, no oblidar 
que cal molta formació i informació per atendre aquesta realitat de manera 
oberta i tenint en compte totes les opcions. 
 
Rosa Mª Sendrós, infermera Consulta sexual del Serv ei de Salut 
Comunitària:  Tornem a la demanda que ja s’havia comentat, de que cal molta 
formació per acompanyar i atendre a infants, joves i famílies des dels diferents 
professionals que hi podem intervenir, doncs està clar que aquest tema no es 
pot respondre només oferint les hormones. 
 
Ángeles Ruíz, presidenta d’ACORD i responsable del Servei d’atenció a la 
diversitat sexual del Servei de Polítiques de Gèner e: Sí, perquè de fet, els 
joves no poden començar a hormonar-se fins els 18 anys. 
 
Roc Padró, membre del Col·lectiu La Gallineta:  Per tant a Terrassa, el que 
potser cal plantejar és la creació d’un grup de suport que pugui atendre aquest 
col·lectiu en un sentit ben ampli, més que plantejar aquest tema de les 
hormones. 
 
Maria Jesús Tarragona, cap del Servei de Polítiques  de Gènere:  Potser per 
tot això que s’està dient el que cal és començar elaborant un protocol d’atenció 
per la ciutat. 
 
Xavi Urquizú, ginecòleg de Mútua de Terrassa: De fet, un protocol ja 
incorpora, sempre, una part de formació i també d’informació de tots els 
recursos existents que donen resposta a la realitat en qüestió. 
 
Gemma García, cap del Servei de Ciutadania i Drets Civils:  D’acord, doncs 
refarem la proposta, si us sembla i, si algú vol o es veu en condicions i amb 
preparació per iniciar el grup de suport o per impulsar el protocol, ens ho dieu 
per incloure la proposta al Pacte i, així, segur que es recull la iniciativa. 
 
I continuant, si mireu l’acció c.5 podeu veure, en la nota adjunta, que una 
campanya informativa per fomentar que les persones trans i intersexuals siguin 
tractades i anomenades segons el sexe sentit, és ja una iniciativa que preveu 
desenvolupar la Llei aprovada pel Parlament en l’àmbit educatiu, com a mínim.  
 
I abans de seguir, vull anar enrere un moment perquè m’he deixat un punt que 
volia comentar, i és l’acció d.2.2 que hem acordat amb el Servei de Salut, per 
incorporar preguntes per conèixer l’existència d’assetjament entre l’alumnat de 
14 a 18 anys a una enquesta bianual (tot i que fins el 2016 no es farà la 
següent). 
 
I avançant fins a l’acció a.6.1, veiem una proposta de La Gallineta que s’ha 
incorporat, especificant que l’Ajuntament continuarà subvencionant accions 
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vinculades a la temàtica LGTBIQ, no només de les entitats pròpies, sinó també 
d’altres entitats que facin accions que contempli aquest Pacte. 
 
Pel que fa a l’acció c.6.1, es tracta d’una proposta del col·lectiu LGTB de 
Terrassa que, si us sembla, després explicaré amb detall, ja que és l’exemple 
de fitxa d’actuació que he portat per mostrar-vos com elaborarem les fitxes de 
cada una de les accions del Pacte. 
 
Si mirem les accions b.6.2 i c.6.2, proposades pel Consell Esportiu del Vallès 
Occidental, val a dir que l’aportació en hores de formació que destina el Consell 
i la part econòmica que hi posa, encara que no sigui la quantitat total del seu 
cost, sí permet que aparegui al Pacte i visibilitzi que, si tots posem una part, es 
poden fer més i millors coses. 
 
Rosa Mª Sendrós, infermera Consulta sexual del Serv ei de Salut 
Comunitària:  És la formació que reben els monitors de les activitats de lleure 
del Consell? 
  
Xavi Dobón, tècnic del Consell Esportiu Vallès Occi dental:  Bé, és una 
formació plantejada a dos nivells, ja que una va dirigida directament als 
monitors i monitores que estan amb els nanos que s’apunten a activitats de 
lleure esportiu, i l’altra es dirigeix als coordinadors de les activitats 
extraescolars. 
 
Gemma García, cap del Servei de Ciutadania i Drets Civils:  Gràcies Xavi. 
Seguim, doncs, i arribem a l’acció a.6.3 que avui mateix el Pep Forn del Centre 
Cultural ens ha fet arribar per incorporar-la a l’àmbit de la producció cultural, i 
que en els documents que teniu no apareix perquè ja estaven fetes les 
fotocòpies, però que en el power point hem inclòs, i que diu així “Promoure la 
programació d'espectacles i activitats culturals que visualitzin l'existència de la 
diversitat afectiva, sexual i d'identitat de gènere.” 
 
Rosa Mª Sendrós, infermera Consulta sexual del Serv ei de Salut 
Comunitària:  Però en aquesta línia ja es fan coses, no, a Terrassa?, Em 
refereixo al cinema que feu sobre la temàtica des del Servei de Ciutadania i... 
 
Gemma García, cap del Servei de Ciutadania i Drets Civils:  Sí, les 
biblioteques, per exemple, també treballen aquest tema i compten amb 
recursos específics. Però aprofito per recordar que en el document d’aquest 
Pacte hem volgut incloure només les accions noves que s’acorden en el marc 
del Pacte, o aquelles que explícitament s’ha demanat que hi figurin amb el 
compromís de què se segueixin duent a terme. I el que ja es fa, és a dir, el 
recull de recursos existent, que s’acompanya d’un quadre resum, i que varem 
contrastar en les primeres sessions de la Taula, el teniu recollit a l’Annex 4. 
Avui no l’hem imprès perquè ja el teniu.  
 
Bé, seguint amb l’acció d.6.6, vol ser la resposta a la detecció que es va fer 
durant la Diagnosi que el Servei d’Atenció a la Diversitat Sexual no és conegut 
pels homes, degut a la seva ubicació. I per la qual cosa, CiU fa aquesta 
proposta. També a proposta de CiU es recull l’acció b.7 d’oferir formació en 
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l’àmbit d’atenció a la gent gran. Val a dir que quan ens vam reunir amb la 
responsable del Pla Interdepartamental LGTBI de la Generalitat, ens van oferir 
formació per a aquest col·lectiu de professionals.  
 
I bé, crec que el més rellevant està ja comentat i, per acabar, podem revisar 
l’exemple de la Fitxa de l’acció c.6.1 per veure com aniran recollides totes i 
cadascuna de les accions del Pacte.  
 
I ja sí, per últim, podem fer un cop d’ull a l’Annex 5 que incorpora el Glossari 
Bàsic que, tot i que avui el Raul s’ha excusat, dir-vos que he contrastat amb ell 
la proposta que teniu. És difícil trobar consens en algunes definicions.  
 
Ita Bixquert, col·lectiu LGTB de Terrassa:  Jo afegiria, perquè crec que no 
surt i en canvi sí en parla el document, el concepte d’”heteronormativisme” , 
d’una banda i, d’altra banda, a la pàgina 40, quan es fa referència al concepte 
de “transgènere”, es podria afegir “el tercer sexe” o “gènere neutre”, doncs són 
conceptes que s’estan acceptant en altres països. 
 
Lluïsa Melgares, regidora de Ciutadania i Drets Civ ils:  I no és el mateix que 
Queers? 
 
Ita Bixquert, col·lectiu LGTB de Terrassa: No, perquè el terme Queers els 
inclou a tots, és el terme teòric més ample per referir-se a aquesta realitat.  
 
Lluïsa Melgares, regidora de Ciutadania i Drets Civ ils: Doncs s’incorpora. 
 
Gemma García, cap del Servei de Ciutadania i Drets Civils: D’acord, 
incorporem, doncs, i moltes gràcies! I, si no hi ha més aportacions, demanaria 
que decidíssim, abans de marxar, primer de tot si la Taula aprova l’acta de la 
Tercera Taula. I, en segon lloc, si s’aprova l’elevació d’aquest Pacte al Ple 
municipal i als vostres respectius òrgans decisoris, tenint en compte les 
esmenes que avui s’han dit. 
 
Lluïsa Melgares, regidora de Ciutadania i Drets Civ ils: Algú no està d’acord 
en l’aprovació de l’acta de la Tercera Taula? I en elevar aquest Pacte al Ple i 
als corresponents òrgans de decisió de cada membre de la Taula? 
 
Gemma García, cap del Servei de Ciutadania i Drets Civils: Bé, doncs 
llavors queda tot aprovat. I només queda per dir moltes gràcies a tothom per 
venir, per participar i per fer tantes aportacions. Enviarem la última versió del 
document i la resta de compromisos que queden pendents, per la nostra part. I 
per la vostra, a part de les idees que avui han sortit i que ens caldria rebre per 
escrit per afegir al document, esperem també les vostres adhesions al Pacte 
per la qual cosa, repeteixo, si algú necessita acompanyament, només ho heu 
de demanar. Bona tarda. 
 
 
 
Es tanca la sessió a les 17’30h. 


